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کوچه

آینده مجلس آینده
فراکسیون مستقلین مجلس دوازدهم می تواند 

تندروها را کنترل کند
 و با خردورزی ضعف های مجلس دوازدهم بپوشاند

انتخابات مجلــس دوازدهم بر بســتر عملکرد دولت 
سیزدهم برگزار شــد. در واقع بعد از انتخابات کم رونق 
1400 که به روی کار آمدن آقای رئیسی انجامید، تصور 
می رفت که به دلیل بی اعتمادی نسبی جامعه به صندوق 
رای و به انتخابات، مجلسی که قرار است شکل بگیرد 
مجلس چندان پرقدرتی نباشد. به این دلیل که مردم در 
انتخابات 1400 متوجه شدند که صلاحیت کاندیداهایی 
کــه می توانســتند بالقــوه در فضــای سیاســی 1400 
نقش آفرینی کنند را رد کردند، یا شرایطی را فراهم کردند 
که آنها نتوانند در انتخابات شــرکت کنند. البته منهای 
آقای همتی و آقای مهرعلیزاده که از قبل هم مشخص 
بود فضا برای موفق شــدن آنها چندان فراهم نیســت، 
افراد دیگری در عرصه انتخابات حضور نداشــتند. از 
آن گذشته، آسیبی از سال 1398 به قبل ایجاد شده بود 
که گویا بخشی از حاکمیت به دنبال از بین بردن اعتماد 

مردم از طریق بی توجهی به آنها بود.
 آقای روحانی در سال های 92 و 96 با شعار برجام، 
یعنی رفع تحریم ها و ایجاد ارتباط با کشورهای مختلف 
دنیــا رای آورد اما وقتی در داخــل جریان به اصطلاح 
کاسب سیاسی و اقتصادی عملًا کاری کردند که برجام 
زمین بخورد با ترامپ و اســرائیلی ها بــرای برهم زدن 
برجام همسو شــدند لذا تحریم ها به تدریج گریبان گیر 
کل اقتصاد کشــور شــد و نــه  تنها باعث مشــکلات 
اقتصادی شــد بلکه یک تصور و احساســی در مردم  
شــکل گرفت که از راه صندوق رای نمی شود به نتیجه 
رســید. زیرا بخش بزرگی از جامعه بــه آقای روحانی 
برای رفع تحریم ها از طریق برجــام رای داده بودند اما 
یک جریان سیاســی در مجلس برجــام را آتش زدند و 
با تبلیغ در رســانه ها و رادیو و تلویزیون، برجام را نوعی 
غرب گرایی معرفی کردند که خب بخش بزرگی از جامعه 
)طبقه متوسط( احســاس کردند که رای آنها فایده ای 
ندارد. بنابراین در انتخابات 98 اولین شوک به انتخابات 
وارد شــد و میزان مشــارکت زیر 50 درصد را داشتیم. 
در 1400 مجــدداً همان اتفاق افتــاد و مردم حضور پیدا 
نکردند؛ لذا این مبارزه منفی ای که جامعه شروع کرد در 
انتخابات 1402 و 21 اردیبهشت 1403 ادامه پیدا کرد و 

با مشارکت بسیار حداقلی مواجه شد.
معمولًاً زمانی که انتخابات پرشــور باشــد یک پیام 
برای داخل و یک پیــام برای خارج دارد. انتخاب هایی 
که پرشور بوده همیشه سیگنالی پررنگ و معنادار برای 
خارجی ها بــوده که به آنها اعلام می شــده، جمهوری 
اسلامی دارای پشــتوانه مردمی و دموکراســی بســیار 
پررنگ است. زمانی هم که با انتخابات مشارکت پایین 
مواجه بودیم این احســاس در طرفین خارجی به وجود 
می آمد که می توانند با اعمال بیشتر زحمات دردسرهای 

بیشتری را برای جمهوری اسلامی فراهم کنند.
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ادعای ناصواب
چرا به رغم آنکه اجرای سند 2030 سال 96 

در دولت روحانی لغو شده بود، ابراهیم رئیسی اعلام کرد
من این سند را لغو کردم؟

تهدید آب ایران

هنوز لب های هیرمند در سیســتان از بی آبی 
خشک است که خبر »حذف ایران از معادلۀ 
دجله و فرات« منتشــر می شــود. توافق آبی 
میان عــراق و ترکیه در حالــی بدون حضور 
ایران به امضا رسیده که غرب و جنوب غرب 
کشــور به دلیل بی آبی ناشــی از کاهش آب 
دجله و فرات به کانون وســیع توفان های گرد 
و غبار تبدیل شده است. فقط ترکیه نیست که 
سیاست هایش حیات ایران را تهدید می کند، 
طالبان هم با ســاخت  ســدهای جدید روی 
هیرمند، تامین آب سد دوستی را نیز به شکل 
جدی تهدید می کند. سد دوستی بیش از 50 
درصد آب مشهد را تامین می کند و هم اکنون 
کمتر از20 درصد مخزن آن پر است. سیاستی 
خارجــی پویا که باید امنیت و منافع را تامین 
کند اینجا معنا می یابــد. هجمه  حیرت انگیز 

و هماهنگ همســایگان غربی و شــرقی در 
معــادلاًت آب هــای فرامزی ایــن نگرانی را 
تقویت کــرده که آیا ضعف دیپلماســی ایران 
در مواجهه با همســایگان سبب بروز چنین 
سیاستی شده است؟ برای پاسخ به این ابهام 
باید اتفاقات مرتبط با آب های مرزی در ایران 

طی سال های اخیر را مرور کرد. 

 Wجاه طلبی آبی ترکیه
دولــت ترکیه با طرح هــای جاه طلبانه گاپ و 
داپ ســعی دارد، فقر خود در حوزه انرژی و 

برخی ضعف های ژئوپلیتیکی را پوشش دهد. 
ایده  ای که برخــی تحلیل گران هیدروپلیتیک 
از آن با تروریســم آبی اسم می برند. طرح های 
ترکیه تمام همسایگانش را تحت تاثیر قرار داده 
است. از یک سو ایران و آب رودخانه ارس را 
هدف گرفته و از سوی دیگر مهار آب  دجله و 
فرات در بالاًدست عراق خود به خود سرزمین 
ایــران را متاثــر می کنــد. »گاپ« یک پروژه 
توســعه چند بخشی شامل سدسازی گسترده 
در جنوب شرق آناتولی ترکیه است. این پروژه 
9 اســتان ترکیه را در بر می گیرد که در حوضه 

رودخانه های فرات و دجله قرار دارند. »داپ« 
اما پروژه سدســازی در آناتولی شــرقی است 
که بخش عمــده آن روی حوضه ارس و کورا 
ســاخته می شود. از جمله ســدهای در حال 
ساخت در قالب پروژه داپ می توان به سدهای 
کاراکورت، ســویلمز و نارین قلعه اشاره کرد. 
اجرای این پــروژه به  طور مســتقیم بر ایران، 
ارمنســتان و جمهوری آذربایجــان تاثیرگذار 
اســت. »ترکیه بــا توجه به فقــر انرژی های 
فســیلی به خصوص نفــت و گاز بــه منظور 
اســتفاده حداکثری از منابع آبی دجله و فرات 
و استفاده از موقعیت هیدروپلیتیکی خود طی 
دهه های گذشــته با محدود کــردن میزان آب 
ورودی این رودها به عراق و سوریه، آنها را با 
مشکلات عدیده اجتماعی و اقتصادی مواجه 
کــرده و تاثیرات سیاســی، امنیتی و زیســت 
محیطی جدی بر وضعیت ارتباطات منطقه ای 
گذاشــته  مذکور  رودهای  دولت های حوضه 

است.* )دیپلماسی ایرانی(« 
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ترکیه، عراق و افغانستان چه نقشه هایی برای محدود کردن منابع آبی ایران کشیده اند 
و چه برنامه هایی برای تشنگی زمین های ایران در جریان است؟

آیا وزارت امورخارجه متوجه هست که معادلات آبی فرامرزی چه وضعیتی یافته است؟
محمد مهاجری

روزنامه  نگار

چرا احمد وحیدی مرحله دوم انتخابات 
مجلس که 92 درصد مردم در آن 

شرکت نکردند را حماسه خواند؟
2

8 درصدی وزیر کشور در انتخاباتسیاست حماسه 

پگاه قائمیان
خبرنگار سازندگی



سال هفتم   شماره 021693
 یک شنبه 23 اردیبهشت 1403

دور دوم انتخابات مجلس دوازدهم روز جمعه برگزار شد و 
طبق آخرین خبرها تنها 8 درصد از مردم تهران در این انتخابات 
مشــارکت داشتند. این درحالی است که احمد وحیدی، وزیر 
کشــور با همین اوضاع واحــوال، پس از پایــان رای گیری در 
توئیتی نوشــت: »مرحله دوم انتخابات پایان یافت. بحمدلله 
مردم حماسه آفریدند. از همه مردم شریف سپاسگزارم. از همه 
همکارانم در وزارت کشور، نهاد های امنیتی و انتظامی، شورای 

نگهبان و ناظرین مردمی مجدد تشکر می کنم«. 
چنین واکنشــی از سوی وزیر کشور، تعجب برخی 
را برانگیخت. به طوری که محمدجواد آذری جهرمی، 
وزیر ارتباطات دولت روحانی در پاسخ به توئیت احمد 
وحیدی کــه حضور مردم در مرحلــه دوم انتخابات را 
حماســه خوانده بود، نوشــت: »احتمالًاً منظورشان 
از »حماســه«، آن »عدم مشــارکت 92 درصدی« در 
تهران است. خدا قوت به همه دست اندرکاران برگزاری 

انتخابات«.
مشــارکت پایین روز جمعه حتی واکنش روزنامه 
فرهیختگان، رســانه وابسته به دانشــگاه آزاد را نیز در 
پی داشــت. این روزنامه در گزارشــی که روز گذشته 

چاپ شد، نوشته بود: »دور دوم همه انتخاب ها به خصوص در 
مجلس معمولًاً با استقبال کمتری برگزار می شود، اما زور این 
انتخابات به خاطر موارد متعــددی کمتر از قبل بود«. جالب 
اســت که در انتخابــات دور دوم، اصولگرایان چندان ســعی 
بر توجیه ماجرا نداشــتند. حتی علی قلهکی، فعال سیاســی 
رســانه ای اصولگرایان هم به سخنان وزیر کشور واکنش نشان 
داد و گفــت: »توقع این بود که فــردای انتخاباتی با این میزان 
مشارکت )بین 5 تا 8 درصد در تهران( و این میزان از آراء سفید 
غیررســمی در مرحله اول حداقل تمام وزارت کشور از امروز 
تا انتخابات بعدی بســیج می شدند تا علل این بی رغبتی ملت 
را بیابنــد که احمد وحیدی، وزیر کشــور توئیت زدند: »مردم 
حماسه آفریدند!« حســام الدین آشنا، مشــاور اسبق حسن 
روحانی هم گویا از اظهارات وزیر متعجب شــده اســت. او 
در این  باره با انتشــار توئیتی نوشت: »اگر این میزان مشارکت 
را حماســه بنامیــم، خــود و حاکمیــت را از درک ضرورت 

آسیب شناسی وضعیت کنونی محروم کرده ایم«.
البته این مشــارکت کم را پارلمان 2 بار تجربه کرده است. 
یک  بار در یازدهم اســفند ماه 1402 که نفــر اول یا دوم،  آرای 
باطلــه بود و آنقدر آرای باطله به خصوص در تهران بالاً بود که 
رســانه ها از واژه سونامی برای آن اســتفاده کردند. بار دوم 21 
اردیبهشــت 1403 که پایتخت مشــارکت 8 درصدی داشت. 

حال ســوالی که پیش می آید این است، مجلسی که فعالیتش 
را با حداقل مشــارکت آغاز می کند با کــدام اعتماد به نفس 
مردمی به بهارســتان می رود؟ هرچنــد نباید فراموش کنیم که 
مجلس دوازدهم هنوز شروع نشده، طبق گفته محمود نبویان 
از چهره های اصلی جبهه پایداری به خبرگزاری فارس تاکنون 

3 بار از رهبری برای حفظ وحدت، تذکر گرفته است. 

به هر شــکل خرداد ماه امســال پارلمــان کار خود را آغاز 
خواهــد کرد. حتی اگر نماینگان آن با کمترین آرا وارد مجلس 
شــوند. تفاوتش ممکن است در این باشــد که لاًیحه و طرح 
های مجلس جدید دیگر جایــی در جامعه ندارد. در دور اول 
این انتخابات تکلیف 245 کرســی پارلمان و در مرحله دوم هم 
از بین 90 کاندیدا سرنوشــت 45 کرسی روشن شد. در تهران 
تمام 16 نفری که وارد مجلس شــدند از لیست امنا و شورای 
ائتلاف هستند و نفر اول تهران یعنی بیژن نوباوه وطن از لیست 
امنا تنها با 271 هزار رای به مجلس راه پیدا کرد. دیگر می توان 
آرایش سیاســی مجلس آینده که چیــزی هم به آغار به کارش 

نمانده را حدس زد.  
انتخابات اسفند ماه ســالی که گذشت کمترین مشارکت 
مردمی و بیشترین حاشیه را داشت. از مانع های متفاوت دولت 
برای منتقدانش و نظارت اســتصوابی شــورای نگهبان برای 
معدود کاندیداهای شناخته شده مجلس تا ائتلاف های عجیب 
احــزاب اصولگرا. بنابرایــن تایید چند چهره انگشت شــمار 
میانه رو و اصلاح طلب، نشان از آن دارد که شورای نگهبان در 
راستای همان مســیری که دولت انقلابی در پیش گرفته فقط 
قصد داشت تا کمی از گلایه ها کم کند. آنچه از قانون می دانیم 
این است که پس از مجلس چهارم که قانون نظارت استصوابی 
را بنــا به نــوع نگاهی که شــورای نگهبان مطالبــه می کرده، 

مسیرش را تغییر داد تا گزینشــی ترین مجلس دوازدهم را رقم 
بزند. نه انتقادی باشد و نه ساز مخالفی!

 در انتخابات دور یازدهم مجلس شــورای اسلامی که سال 
1398 برگزار شد 26/24 درصد از تهرانی ها پای صندوق های 
رای رفته بودند. در انتخابات ریاســت جمهوری ســال 1400 
نیز میزان مشــارکت مردم تهــران  34/39 درصد بود. با این 
اوصاف، کمترین میزان مشارکت مردم تهران در یك انتخابات 
در روز 11 اســفند 1402 و 21 اردیبهشــت  ماه امسال 
رقم خورده اســت. فارغ از مساله مشارکت در تهران 
رخدادی بی سابقه نیز در این دوره از انتخابات ثبت شد 
و آن تعیین تکلیف اکثریت کرسی های تهران در مجلس 

دوازدهم در دوره دوم است. 

البته فراموش نکنیم احمد وحیدی که از انتخابات 
پرشور و حماسه آفرینی ســخن می گوید، گویا قصد 
دارد که اعداد و ارقام را مانند بســیاری نادیده بگیرد. 
واقعیت هایــی که کار را به جایی رســانده اســت که 
حتی برخی از اصولگرایان نیــز دیگر نمی خواهند آن 
را نادیده بگیرند. عدم حضور چهره های سرشــناس 
مردمــی و ردصلاحیت هایی کــه باب آن را دولت ســیزدهم 
گذاشــت و حاشــیه های پیرامون آن، گویا  خالص سازان را 
هر بــار به هدف شــان نزدیک تر می کنــد. در دوره انتخابات 
مجلــس دوازدهم به وحیدی اتهام دخالت وزارت کشــور در 
ردصلاحیت هــا را هم زده بودند که البته وزیــر آن را رد کرد. 
این اتهام پس از ردصلاحیت گســترده داوطلبان شــرکت در 
انتخابات مجلس توســط چند نماینده مطرح شد، آنها تاکید 
داشــتند چون پیگیر اســتیضاح وحیدی بودند، ردصلاحیت 
شــده اند. با این حال جدا از آنچه ایــن افراد گفتند، به اذعان 
برخی از سیاســتمداران، سالی که گذشــت، وزارت کشور با 
تغییر شکل ثبت نام در انتخابات مجلس توانست انتخابات را 
کــه تا پیش از این دو مرحله ای بود )تایید توســط هیات های 
اجرایی و تایید توســط شورای نگهبان( به سه مرحله افزایش 
دهد. ابتدا برخــی در پیش ثبت نام ردصلاحیت شــدند، بعد 
توســط هیات های اجرایی ردصلاحیت شدند و باقی ماندگان 
باید منتظر مرحله ســوم باشــند تــا نظر شــورای نگهبان را 
دریافت کننــد. بدین ترتیب، وزیر کشــور و وزارتخانه متهم 
اول ردصلاحیت شــدند. هرچند وحیدی با رد این اظهارات 
درباره ردصلاحیت افراد توســط هیات های اجرایی گفت که 
هیات های اجرایی مطابق قانون مستقل عمل کرده و براساس 

نظرات مراجع پنج گانه تصمیم گیری می کنند.

بررسی رویدادهای سیاسی ایران میهن
سیاست

رئیس  خاتمی،  سیدمحمد 
دولــت اصلاحــات که در 
جمع مشاوران خود سخن 
می گفت، تاکید کرد: انتظار 
ایــن بــود کــه جمهوری 
اسلامــی کــه از فرصــت 
درگیری  در  نسبی  موفقیت 
با اســرائیل برای ایران ایجاد شده و مورد تایید بسیاری 
از جریانات سیاسی و بخش زیادی از مردم قرار گرفته 
است در حل مشکلات خود در حوزه سیاست خارجی 
و نیز داخلی اســتفاده کند و آن را مبنایی برای وحدت 
ملــی در داخل کشــور و ارتباطات منطقــی با جهان 
قرار دهــد.  به گزارش جماران، خاتمــی با بیان اینکه 
درحال حاضر کشــور با تهدیدهای جدی و چالش ها 
و بحران هایــی روبه رو اســت، مهم ترین تهدید را وضع 
زندگی مردم و ناامیدی از آینده دانست و گفت: حاکمیت 
با این اقتصاد نابه ســامان و تورم و گرانی افسارگسیخته 
و افزایش بی رویه فقر و... نباید فرصت ها را از دســت 
بدهــد و بهتر اســت این پیروزی را مستمســکی برای 
ارتباط عزت مندانه با جهان و آشتی ملی در داخل کشور 
قرار دهد و درصدد رفع نارضایتی های جامعه که اتفاقاً 
در کاهش مشــارکت در انتخابات اخیــر بروز و ظهور 
پیدا کرد، باشــد. نظام حکمرانی متوجه باشد بسیاری 
از کسانی که در انتخابات ١١ اسفند رای ندادند، برانداز 
نیســتند بلکه معتقدند، وضعی کــه دارند قابل تحمل 

نیست و فقط می خواهند زندگی کنند.

ادامه یادداشت روز

آینده مجلس آینده  
 بنابراین با اینکه آقای رئیسی شــعارهایی از قبیل دیپلماسی 
فعال، ارتباط با دنیا و همســایگان می دهد اما در دنیا شــعار 
ایشــان خیلی معتبر شــمرده نمی شــود زیرا با رئیس دولت 
ســیزدهم با پشــتوانه بزرگ مردمی نیامده اســت. این اتفاق 
برای مجلس یازدهم نیز افتاد و در مجلس دوازدهم به شــکل 
شــدیدتری بروز کرد. اتفــاق بدتر دیگری نیــز در انتخابات 
مجلس دوازدهم داشــتیم و آن سوءاستفاده های مالی ای بود 
که این بار جریان اصولگرا انجام داد که به افشاگری خودشان 
علیه یکدیگر انجامید و حال معلوم شــده اســت که رقم های 
هنگفتی خرج انتخابات شــد. درحالی که در مجلس یازدهم 
و دوره های قبل دســت کم در جریان اصولگرا چنین اتفاقات 
پررنگی دیده نمی شــد. در نتیجه وقتی چنین افشاگری هایی 
را به حضور کم رنگ مردم اضافه کنیم، خروجی آن مجلســی 
کم رونق خواهد بود. امــا این مجلس کم رونق با اینکه با عدم 
حضور مردم در انتخابات شــکل گرفته اســت بــه هر حال 
مجلسی قانونی اســت و تمام حقوق، وظایف و اختیاراتی که 
مجالس دیگر داشــته اند را داراست. هرچند ممکن است که 
مصوبات  مجلس دوازدهم بــه اندازه مصوبات مجالس قبل 
دارای پشــتوانه مردمی نباشد کمااینکه در مجلس یازدهم هم 
نبود ولی به هر حال قانونی اســت. به هر ســو، انتخاباتی که 
در نتیجــه ردصلاحیت چهره هــای معــروف و از همه بدتر 
عدم مشارکت مردم شــکل گرفته به نظر می رسد که دارای 3 
فراکســیون اصلی اســت. هرچند امکان دارد هر کدام از این 
فراکسیون ها خودشان در آینده فراکسیون های فرعی هم داشته 
باشند، دارد. این 3 فراکسیون اصلی، فراکسیون جریان آقای 
قالیباف و جبهه پایداری، فراکســیون امنا که می توان از آنها 
به  عنوان تندروهای سیاســی نام برد و فراکســیون مستقلین، 
اصلاح طلبان و اعتدالیون اســت. دو فراکســیون اول ممکن 
است، اعضایشان مشترکات بیشتری داشته باشند و به سمت 
هم متمایل شوند اما فراکسیون مســتقلین ویژگی ای دارد که 
در مجلس یازدهم نبود و آن این است که در مجلس دوازدهم 
نسبت به قبل پرقدرت تر است. بنابراین به دلیل داشتن قدرت 
بالاًتر می تواند تمام ضعف هایــی که مجلس دوازدهم خواهد 
داشت را با خردورزی تا حدی جبران کرد. البته به شرطی که 
منســجم عمل کنند و به لوایح و طرح ها به صورت تشکیلاتی 
رای بدهنــد یا ندهند. در این حالت می تــوان امیدوار بود که 
مجلس دوازدهــم از آفت های مجلس یازدهم به دور باشــد 
ضمن اینکه می تواند یک اقلیت بســیار حــراف، بداخلاق و 
تنــدرو که بین نماینــدگان مجلس دوازدهم هســتند را عملًا 

بلاتاثیر کنند.

چرا احمد وحیدی مرحله دوم انتخابات مجلس را که 92 درصد مردم در آن شرکت نکردند حماسه خواند؟

حماسه 8 درصدی وزیر کشور تورم و افزایش بى رویه فقر
 سیدمحمد خاتمی می گوید: مهم ترین تهدید
وضع زندگى مردم و ناامیدى از آینده است
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خارکیف زیر آتش مسکو 
 حمله روسیه به دومین شهر بزرگ اوکراین

موجب تخلیه غیرنظامیان شد

نیروهای ارتش روسیه در خارکیف، منطقه ای که نزدیک 
به دو سال پیش از آنجا عقب رانده شده بودند، پیشروی های 
کوچکی انجام دادند. اولگ سینگوبوف، فرماندار خارکیف 
در شبکه های اجتماعی اعلام کرد که در مجموع 1775 نفر 
از جمعیت این شهر تخلیه شده اند. وی از حملات توپخانه 
و خمپاره روســیه به 30 شــهرک طی فقط 24 ساعت خبر 
داد. ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین هم اعلام کرد 
که »نبرد شدید« در خارکیف در جریان است و باید به عقب 
زدن نیروهای ارتش روسیه ادامه دهیم. او روز شنبه گفت که 
ما باید عملیات تهاجمی روسیه را مختل کنیم و ابتکار عمل 
را بــه اوکراین برگردانیم. منطقه خارکیف از ســپتامبر 2022 
عمدتاً تحت کنترل اوکراین اســت و حالاً طی یک عملیات 
گســترده و پر حجم، آماج حملات ارتش روسیه قرار گرفته 
است. یک منبع ارشد نظامی اوکراین در این خصوص گفت 
که نیروهای ارتش روســیه یک کیلومتر به ســمت اوکراین 
پیشــروی کرده اند و در تلاش برای ایجــاد منطقه حائل در 
خارکیف و مناطق همجوار آن بــرای جلوگیری از حملات 
به خاک روســیه هســتند. این در حالی است که نیروهای 
اوکراینی حملات خود را علیه خاک روسیه و مناطق تحت 
کنتــرل آن در اوکراین بــه  ویژه در زیرســاخت های انرژی 
افزایش داده اند. از سوی دیگر روز شنبه مقامات مستقر در 
منطقه لوگانسک تحت اشــغال روسیه که در شرق اوکراین 
واقع شده، اعلام کردند که در حمله اوکراین با موشک های 
ساخت آمریکا به یک انبار نفت، سه نفر کشته شدند. لئونید 
پاســچنیک گفت که این حملات انبار نفت را هدف گرفت 
و به خانه های اطراف آن آســیب رساند. وی در شبکه های 
اجتماعی اعلام کرد که تعداد کشته ها به سه نفر رسیده و 8 

نفر دیگر در بیمارستان بستری هستند. 
مقامات در کی یف هفته ها هشــدار داده بودند که مسکو 
ممکن اســت برای حمله به مناطق مرزی شمال شرقی این 
کشور تلاش کند زیرا اوکراین با تاخیر در کمک های غربی 
و کمبود نیروی انســانی دســت وپنجه نــرم می کند. ارتش 
اوکراین هم اعلام کرد که نیروهای بیشــتری در این منطقه و 
مناطق منتهی به مرزهای روسیه مستقر کرده و زلنسکی هم 
گفت کــه نیروهای اوکراینی از توپخانه و هواپیماهای بدون 
سرنشین برای خنثی کردن پیشروی روسیه استفاده می کنند. 
از سوی دیگر گفته شــده که یگان های ذخیره برای تقویت 
پدافند در این منطقه در جبهه شرقی مستقر شده اند. موسسه 
مطالعات جنگ مستقر در ایالاًت متحده هم روز جمعه گفت 
که روسیه از نظر تاکتیکی دستاوردهای قابل توجهی داشته 
است اما هدف اصلی این عملیات »کشیدن نیروی انسانی 
و تجهیزات اوکراینی از دیگر بخش های مهم جبهه در شرق 
اوکراین« خواهد بود تا سایر جبهه ها با یک ضعف مشخص 
روبه رو شوند. برخی از کارشناسان مسائل نظامی و امنیتی 
اعلام کرده انــد که به نظر نمی رســد یک عملیات تهاجمی 
گســترده در مقیاس بزرگ برای احاطه، محاصره و تصرف 
خارکیف به  عنوان دومین شــهر بزرگ اوکراین اجرایی شده 
باشد. واشــنگتن ســاعاتی پس از آغاز این حمله روسیه، 
بســته جدید کمک نظامی 400 میلیون دلاًری به کی یف را 
اعلام کرد و گفت، مطمئن است که اوکراین می تواند هر گونه 
عملیات جدید روســیه را دفع کند. نگرانی های اوکراین در 
مورد اهداف کرملین در منطقــه خارکیف از زمانی افزایش 
یافته است که ولاًدیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه خواستار 
ایجاد یک منطقه حائل در داخل خاک اوکراین شــد. او با 
اشاره به اینکه این اقدام پاسخی در مقابل ارسال تسلیحات 
و مهمات جدید آمریکایی برای اوکراین اســت، تاکید کرده 
بود که ایجاد این منطقه حائل برای محافظت از روســیه در 
برابر گلوله باران اوکراین و حملات مرزی ضروری است. از 
آن زمان، خارکیف که به دلیل نزدیکی به روســیه به  شــدت 
آسیب پذیر اســت با حملات هوایی که زیرساخت های برق 

منطقه را تخریب کرده مورد حمله قرار گرفته است. 
منبع: فرانس 24 

عصر جمعه و براساس اعلام قبلی، مجمع عمومی سازمان 
ملل در مورد عضویت کامل فلسطین در این سازمان رای گیری 
کرد و در نهایت 143 کشــور به پیش نویس قطعنامه حمایت از 
درخواست فلســطین برای عضویت کامل در جامعه ملل رای 
مثبت دادند. همچنین 9 کشــور اعم از ایالاًت متحده، اسرائیل، 
جمهوری چک، مجارســتان، آرژانتیــن، میکرونزی، پالاًئو، 
نائــورو و پاپوآ گینه نو به این پیش نویــس رای منفی دادند و در 
مقابل 25 کشور هم رای ممتنع دادند. با تصویب این قطعنامه، 
فلسطین به  عنوان کشوری واجد شرایط برای عضویت کامل به 
رسمیت شناخته شده است و این »اولین قدم« در روند مذکور 
به حســاب می آید. در این میان بدون شک اسرائیل مهم ترین و 
اصلی ترین طرف ناراضی از تصویب پیش نویس مذکور خواهد 
بود؛ چراکه این اقدام در حقیقت اگرچه حق فلســطینی ها پس 
از گذشت بیش از 7 دهه محســوب می شود اما در نهایت باید 
دانســت که با تصویب این پیش نویس عملًا اسرائیل در عرصه 
سیاســی و حقوقی با یک چالش جدید روبه رو شده است. در 
این میان یسرائیل کاتس، وزیر خارجه اسرائیل در واکنش به این 
اقدام مجمع عمومی آن را تصمیمی سخیف و پاداش مشخص و 
آشکار به حماس خواند. عصبانیت مقامات اسرائیل از این اقدام 
به حدی بود که گلعاد آردان، نماینده اســرائیل در سازمان ملل 
متحد روز جمعــه قبل از رای گیری مجمع عمومی درخصوص 
پیش نویس قطعنامه  عضویت کامل فلســطین، منشور سازمان 
ملل را پاره کرد و ویدئویی که از وی منتشــر شد به سرعت در 
فضای مجازی وایرال شــد و حتی برخی ها این اقدام را توهین 
به کلیت و ساختار سازمان ملل متحد قلمداد کردند. همچنین 
معاون نماینده آمریکا در ســازمان ملل اعلام کرد، واشنگتن از 
تشکیل کشور فلسطین حمایت می کند اما این امر تنها از طریق 
مذاکره مســتقیم بین فلسطین و اســرائیل حاصل می شود اما 
همچنــان به مخالفت با هر گونه اقدامی کــه راه حل 2 دولتی را 
تضعیف کند، ادامه خواهیم داد؛ چراکه راه حل 2 دولتی بهترین 
راه برای دســتیابی به صلح در منطقه با حفظ امنیت اسرائیل و 
فلسطینیان اســت. در مقابل ریاض منصور، نماینده فلسطین 
در ســازمان ملل هم در این جلسه با اشاره به وضعیت فاجعه بار 
غزه اعلام کرد که با تصمیم اسرائیل، نوار غزه درگیر قحطی شده 
است به  گونه ای که اسرائیل گذرگاه های امدادرسانی را مسدود 
کــرده و گذرگاه رفح را تحت کنترل دارد که نشــان می دهد آنها 

سیاســت تخریب و آوارگی در نوار غــزه را در پیش گرفته اند. 
همچنین نماینده روســیه در ســازمان ملل هــم اعلام کرد که 
هدف از پیش نویس قطعنامه پیشــنهادی برای عضویت کامل 
فلســطین، حمایت از آرمان عادلاًنه فلسطین است و روسیه به 
این پیش نویس رای مثبت داد؛ چراکه مردم فلســطین شایسته 

عضویت کامل هستند.
آنچه در این میــان باید مورد نظر قرار بگیرد این اســت که 
فلســطین اولین  بار درخواست رســمی خود برای عضویت در 
مجمع عمومی ســازمان ملل را ســال 2011 ارائه داد. محمود 
عباس در آن زمان درخواســت خود را بــه بان کی مون، دبیرکل 
وقت ســازمان ملل ارائه داد و او نیز این درخواست را به شورای 
امنیت ارجاع داد که به ســبب کارشکنی های آمریکا، عضویت 
فلســطین در مجمع عمومی به رای گذاشــته نشــد و پرونده 
عضویت فلسطین همچنان در شــورای امنیت بدون نتیجه ای 
مفتوح ماند. همچنین فلســطین سال 2012 خواستار عضویت 
در ســازمان ملل متحد به  عنوان یک عضو ناظر شد که دو سوم 
کشورها )138کشور( به آن رای موافق دادند و حالاً هم پس از 
13 سال شاهد آن هســتیم که فلسطین به عنوان کشوری واجد 

شرایط برای عضویت کامل به رسمیت شناخته شده است.

 Wراهبرد اروپا و احتمال وتوی آمریکا
فارغ از مســائل سیاسی و اظهارنظرهایی که در مورد نتیجه 
رای گیری اخیر مجمع عمومی سازمان ملل مطرح شده باید به 
این نکته توجه داشته باشیم که این اقدام صرفاً گام اول در پرونده 
عضویت کامل فلســطین در جامعه ملل به  شمار می رود و در 
این مســیر نکته مهم این اســت که تصمیم گیری نهایی در مورد 
عضویت دائم فلسطین در سازمان ملل در شورای امنیت صورت 
می گیرد و بسیاری از ناظران و کارشناسان بین المللی معتقدند که 
آمریکا این پیشنهاد را وتو می کند. در این بین باید به یاد بیاوریم 
که ماه گذشــته میلادی هم ایالاًت متحده قطعنامه پیشنهادی 
برای پذیرش عضویت فلســطین در ســازمان ملل که از سوی 
الجزایر مطرح شــده بود را وتو کرد. این قطعنامه  که 12 کشور با 
آن موافق بودند و بریتانیا و ســوئیس هم به آن رای ممتنع دادند 
از سوی آمریکا و علیه پیشنهاد الجزایر »نابه هنگام« خوانده شد 
و اساســاً واشــنگتن با وتوی خود روند جاری را منحرف کرد. 
توجه داشته باشید که برخلاف شورای امنیت، در مجمع عمومی 
سازمان ملل تمامی 193 کشور حق رای دارند و کسی از حق وتو 
برخوردار نیست اما به هر ترتیب روند عضویت کامل فلسطین 
در سازمان ملل همانگونه که گفته شد باید از سد چالش وتوی 

آمریکا بگذرد.

به موازات این روند باید متوجــه بود که مطابق بند 1 ماده 4 
منشــور سازمان ملل متحد در صورت احراز چهار شرط اعم از 
دولت بودن، صلح جو بودن، پذیرش تعهدات منشــور و قادر و 
مایل بودن به اجرای تعهدات منشــور، این سازمان دولت های 
جدید را به عضویت می پذیرد. به رغم صراحت شــرایط مذکور 
 )ICJ( و صدور نظر مشــورتی دیــوان بین المللی دادگســتری
درخصوص شــرایط پذیرش عضویت یک دولت در ســازمان 
ملل متحد، ســازمان ملل رویه ای واحد که منطبق با مقررات 
بند 1 ماده 4 منشور باشد، دنبال نکرده است و اساساً ملاحظات 
سیاســی را مبنــای تصمیم گیــری خود درخصــوص پذیرش 
اعضــا قرار داده و به همین دلیل اســت که می گوییم، اقدامات 
ایالاًت متحده و اسرائیل در این راستا می تواند نوعی مانع گذاری 

در این راستا به حساب آید.
اما موضوع مهم تر که در ایــن خصوص نباید از قلم بیفتد و 
از نظر پنهان بماند، موضع کشورهای اروپایی و برخی دیگر از 
کشورهای غربی به اتفاقی است که در مجمع عمومی سازمان 
ملل به نفع فلســطین رخ داد. از چند هفته قبل از رای گیری در 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد برخی از کشورهای اروپایی 
ازجمله اســپانیا اعلام کردند که به زودی فلسطین را به  عنوان 
یک کشور مستقل به رسمیت خواهند شناخت. در همین راستا 
جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در آستانه 
رای گیری ســازمان ملل متحد درباره عضویت کامل فلسطین 
در این ســازمان اعلام کرد که علاوه بر اسپانیا سایر کشورهای 
اروپایــی ماننــد ایرلند، اســلوونی و مالت قصد دارند کشــور 
فلسطین را به رسمیت بشناسند. همچنین روز شنبه پنی وونگ، 
وزیر خارجه استرالیا اعلام کرد استرالیا دیگر معتقد نیست که به 
رســمیت شناختن کشور فلسطین تنها در پایان یک روند صلح 
می تواند حاصل شــود بلکه این می تواند به   عنوان بخشی از یک 
روند صلح رخ دهد. از سوی دیگر وینستون پیترز، وزیر خارجه 
نیوزیلند هم گفت که رای کشــورش در درجه اول نشــان دهنده 
سرخوردگی جامعه بین المللی از چرخه بی پایان خشونت است 
کــه همچنان منطقــه را در برمی گیرد و به طور مــداوم گفته ایم 
که اســرائیل و یک کشور فلســطینی که در کنار هم به صورت 
مســالمت آمیز زندگی می کنند، تنها راه حل بــادوام و عادلاًنه 
است. این مواضع کشورهای اروپایی از این جهت اهمیت دارد 
که یک گفتمان با درون مایه اکثریت حمایت کننده از فلســطین 
در این راســتا نمایان شده و می تواند حداقل در نمای کلی و در 
آینده نزدیک به ســمت تقویت موضع غربــی برای حل وفصل 
پرونده فلسطینی براســاس واقعیات موجود پیش برود که البته 

اسرائیل از آن چندان خشنود نیست.

به رغم تصویب پیش نویس قطعنامه عضویت کامل فلسطین توسط مجمع عمومی سازمان ملل
 همچنان سایه وتوی آمریکا در شورای امنیت بر این پرونده محتمل است

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل
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پل شریدر، فیلم نامه نویس، کارگردان و منتقد آمریکایی در 
نظر دارد کوین اسپیســی را در فیلم زندگینامه فرانک سیناترا 
مقابل دوربین ببرد. پل شریدر یکی از معدود چهره های مدافع 
کوین اسپیســی در دوران جنبش می تو بود.کوین اسپیســی 
سرانجام از اتهام آزار جنسی چهار مرد ماه ژوئیه در لندن تبرئه 

شد.
شریدر بارها از کوین اسپیســی دفاع کرده و اعتقاد راسخ 
دارد که نباید او را در فهرســت ســیاه هالیوود قرار می دادند. 
در مصاحبه جدید شــریدر با ورایتی، او اشاره کرد که مشغول 
کار روی زندگی نامه فرانک سیناتراست و اسپیسی قرار است 
نقش او را بازی کند. به گفته شریدر این دو درباره همکاری در 
یک فیلم با موضوع فصل آخر زندگی سیناترا صحبت کرده اند: 
»کوین اسپیســی کتابی خوانده درباره اینکــه چطور چارلی 
چاپلین گرفتار فرهنگ کنســل کالچر )فرهنگ حذف( شد. 
من اگر کوین اسپیسی محکوم می شد، او را برای بازی انتخاب 

نمی کردم اما او تبرئه شده است«.
شــریدر اعتقاد دارد که زمانش فرا رســیده تا دوباره کوین 
اسپیســی کار بدهند. »کنســل کالچر کوین اسپیسی را رها 
نخواهد کرد... او بازیگر بزرگی است. دو اسکار برنده شد. او 

را گناهکار ندانستند. چرا من نباید با کوین کار کنم؟«
سال 2018 نیز شــریدر گفته بود فیلمنامه  خوانده که نقش 
اولش مناســب کوین اسپیسی است اما تهیه کنندگان فیلم این 
ایده را نپذیرفتند و گفتند که اســتخدام کوین اسپیسی امکان 
ندارد. شریدر بعدها گفت: »من باور دارم که جنایت در زندگی 
اتفاق می افتد اما جنایتی در هنر نیســت. اسپیسی به دلیل هر 
جنایتی که شــخصاً مرتکب شــده باید مجازات شود. اما نه 
برای هنرش. همه هنرها جنایت اســت. مجازات او به عنوان 
هنرمند تقلیل هنر اســت. اگر می خواهید، ارنست کلاین را به 
زندان بیندازید، اسکار وایلد و بروس را تنبیه کنید اما هنرشان 

را سانسور نکنید«.
اشاره پل شریدر به جمله  از فیلسوف مشهور تئودور آدورنو 

است که هر اثر هنری یک جنایت مرتکب نشده است.
شریدر که فیلمنامه فیلم مهم اسکورسیزی »راننده تاکسی« 
را در سال 1976 نوشــت، در 77 سالگی می گوید: »مطمئن 
هستم که بیشتر هنرمندان می خواهند به کار خود ادامه دهند، 
اما گاهی اوقات به اندازه کافی خوش شــانس نیســتی و اگر 
انگیزه خلاقانه را نداشته باشی، فقط به عنوان نمادی از چیزی 
که قبلًا بودی، به یاد آورده می شوی. باید به کار ادامه داد. من 
گرفتار کووید شدم و هر بار که فکر می کردم ممکن است بمیرم، 

ایده جدیدی به ذهنم می رسید«.
شریدر وقتی داشت فیلمنامه »اوه کانادا« با بازی ریچارد 
گر و جیکوب الوردی را می نوشت که امسال در بخش مسابقه 
جشــنواره کن حضور دارد، شــبح مرگ را در اطرافش حس 

می کرد.
فیلم جدید این فیلمســاز درباره آخریــن روزهای زندگی 
مستندســاز لئونارد فایف اســت. این فیلم با اقتباس از رمان 
راسل بنکس به نام »گذشته« ســاخته شده است. شریدر از 
زمانی که سال 1989 کارگردانی اقتباسی از رمان تحسین شده 
بنکس را بر عهده داشــت، دوســت قدیمی وی بود. شریدر 
می گوید: »ما تقریباً تا آخر با هم مکاتبه داشتیم. وضع سلامتی 
من هم بد بود. او به کرونا مبتلا شد و مشکلات تنفسی بعدی 
را تحمل کرد که منجر به بستری شدنش در بیمارستان شد«. 

این رمان نویس ژانویه 2023 درگذشت.
این فیلمســاز کهنه کار می افزاید: »همــه ما همان طور که 
لئونارد در فیلم انجام می دهد با مرگ سر وکار داشتیم و به جایی 
می رسیم که می پرسیم چند گلوله در اسلحه باقی مانده است؟«

درحالی که »اوه کانادا« ممکن است پایان خوشی نداشته 
باشــد، اما وضع خود شــریدر، درحال حاضر خوب است. 
وضعیت سلامتی او از زمستان گذشته که درحال اتمام فیلمنامه 
بود، به طرز چشمگیری بهبود یافته و می گوید: »حالاً فیلمم را 

درباره رویارویی با مرگ ساخته ام و آماده هستم تا به چیزهای 
دیگر بپردازم«.

شــریدر، نویســنده تعداد دیگــری از فیلمنامه های مهم 
فیلم های مارتین اسکورســیزی ازجمله »گاو خشــمگین«، 

»آخرین وسوسه مسیح« است.
چنــدی پیش ورایتی گزارش داد که مارتین اسکورســیزی 
به  دنبال ساخت فیلم زندگینامه فرانک سیناتراست و لئوناردو 
دیکاپریو و جنیفر لاًرنس قرار است در این فیلم به ایفای نقش 
بپردازد که دیکاپریو برای نقش فرانک ســیناترا و لاًرنس برای 
نقش آوا گاردنر، همسر دوم فرانک سیناترا در نظر گرفته شده 
اســت. اگر زندگی نامه فرانک سیناترا به کارگردانی پل شریدر 
به مرحله تولید برســد با زندگی نامه مارتین اسکورســیزی که 
برداشــت او از زندگی سیناتراســت تداخل خواهد کرد. اما به 
نظر می رسد این دو فیلم به دو مقطع مختلف از زندگی سیناترا 
می پردازند. فیلم اسکورســیزی در دهه 40 و 50 میلادی اتفاق 
می افتد و فیلم شــریدر درباره چندین دهــه بعد و فصل آخر 

زندگی سیناتراست.
تولید این فیلم مشــکل بزرگی بر ســر راه خــود دارد؛ تینا 
سیناترا، دختر این خواننده و هنرمند محبوب و فقید آمریکایی 
اســت که کنترل اموال پدرش را در اختیار دارد و هنوز قرارداد 

ساخت هیچ پروژه ای را امضا نکرده است.

پل شریدر مصمم است از کوین اسپیسى براى بازى در فیلمش دعوت کند

هنرشان را سانسور نکنید

باب ایگــر، مدیرعامل دیزنی، گفت که قصد دارد تولید 
ســالاًنه فیلم های مــارول را کاهش دهــد. وی گفت: 
احتمالًاً به جای تولید 4 ســریال در ســال، به ســمت 
تولید 2 ســریال تلویزیونی در ســال برویم و خروجی 
فیلم هایمان را هم از 4 فیلم در سال، شاید به 2 یا حداکثر 
3 فیلم کاهش دهیم. وی تاکید کرد: برای این تولید همه 

تلاش خود را خرج می کنند.

آســتین باتلر درحال مذاکره نهایی است تا در فیلم دوم 
»مخمصه« به کارگردانی مایکل مان نقش آفرینی کند و 
ایفاگر شخصیتی شود که وال کیلمر در »مخمصه« سال 
1995 ایفا کرد. پیش تر گفته شــده بود آدام درایور که در 
فیلم »فِراری« مان نقش اول را داشت، به احتمال زیاد 
نقش نیل مک کاولی )که در فیلم اصلی توســط رابرت 

دنیرو بازی شد( را بازی می کند.

2 دهــه پــس از اینکه چاد مک کویین، پســر اســتیو 
مک کویین که دوســت خانوادگی لنس اســلون، مدیر 
اجرایی برادران وارنر اســت، ســاخت فیلم »یوکاتان« 
را آغــاز کــرد، اکنون گــرت دانت-آلکوســر به عنوان 
فیلمنامه نویس این پروژه تعیین شــده است. نتفلیکس 
درحال ساخت این پروژه است و رابرت داونی جونیور و 

سوزان داونی به عنوان تهیه کننده انتخاب شده اند.

احیا پروژه استیو مک کویینآستین باتلر در مخمصه 2کاهش تولیدات مارول دیزنى

گزارش: سینمای جهان

 حمایت سینماگران اروپایى 
از اعتصاب در کن

 جمع آورى طومار براى حمایت از 
منافع کارگران جشنواره

نزدیک به 300 متخصص ســینما از سراسر اروپا و جهان 
حمایت خود را از گروهی که خواســتار اعتصاب برای مختل 

کردن جشنواره آتی فیلم کن هستند، اعلام کردند.
این سینماگران طوماری را امضا کرده اند که از خواسته های 
جمعی به نمایندگی از منافع کارگران جشــنواره فیلم فرانســه 
حمایت می کند و ادعا می کنند تغییرات در قوانین کارکنان در 
کن و جشــنواره های دیگر را در موقعیت مخاطره  آمیزی قرار 

داده و معیشت آنها را تهدید می کند.
»لویی گارل«، بازیگر فرانسوی »میگل گومز«، کارگردان 
پرتغالی ازجمله ســینماگرانی هستند که امســال در کن فیلم 
دارنــد و با اعتراض گروهــی کارکنان جشــنواره کن و دیگر 
جشنواره های فرانسه موســوم به »ورشکسته های پشت پرده 
ســینما« اعلام همبســتگی کردند و درحال آماده شدن برای 
اعتراض به اصلاحات کارگری هستند که مزایای بیکاری آنها را 
کاهش می دهد، حرکتی که به طور بالقوه می تواند برگزاری دوره 
آتی جشنواره کن را که حدود یک هفته به آغاز آن مانده با تهدید 
جدی رو به رو کند. ســازمانی که نماینــده کارکنان قراردادی 
جشنواره ها ازجمله آپاراتچی ها، رانندگان، تیم رسانه ای و سایر 
کارکنان اداری در جشنواره کن و سایر جشنواره های این کشور 
است، روز سه شنبه، )7 می( نامه ای سرگشاده نوشت و اعلام 
کــرد که هیات  مدیره آنها اقدام بــه اعتصاب را تصویب کرده و 
دلیل این تصمیم را بی ثباتی فزاینده کارکنان جشنواره ها عنوان 
کرده و رسماً خواســتار اعتصاب همه کارکنان جشنواره فیلم 
کن و بخش های جنبی آن شدند. این گروه هم در مورد حقوق 
ناکافی که ســاعت های طولاًنی و اضافه کاری را به حســاب 
نمــی آورد و همچنین عدم بهره منــدی از برنامه بیمه بیکاری 
منحصر به فرد فرانســه برای متخصصان صنعت سرگرمی در 
فاصلــه زمانی میان پروژه ها و انعقــاد قراردادهای کوتاه مدت 
اعتراض دارند. همچنین اصلاحاتی از ســوی دولت فرانســه 
در زمینه مزایای بیکاری که قرار اســت در ماه جولاًی به اجرا 

گذاشته شود نیز موجب بدتر شدن شرایط آنها خواهد شد.
به گزارش هالیوود ریپورتر، این گروه در نامه سرگشاده خود 
نوشتند: »این اصلاحات، کارکنان جشنواره را در چنان شرایط 
بی ثباتی قرار می دهد که اکثریت ما مجبور به ترک شــغل خود 
خواهیم شد و در نتیجه رویدادهایی را که در آن شرکت می کنیم 
بــه خطر می افتند«. در واکنش به این تهدیدات، جشــنواره 
فیلم کن و بخش های جنبی آن شامل دو هفته کارگردانان، 
هفته منتقدان و »ACID« در بیانیه ای مشــترک در پاسخ به 
فراخوان بــرای اعتصاب اعلام کردند که از مشــکلاتی که 
برخی از کارکنان خود با آن مواجه هستند و همچنین تاثیرات 
اصلاحات طرح بیمه بیکاری فرانســه و کاهش مزایای این 
گاه هســتند و امیدوارند راه حل هایی پیدا شــود و  کارکنان آ
آماده اند تا شــرایط گفت وگوی پایدار را برای حمایت از آنها 
فراهم کننــد. این گروه از کارکنان معترض جشــنواره های 
سینمایی پیش از این اعلام کردند که به رغم درخواست های 
مکرر از مقامات، درخواســت های آنها توســط مرکز ملی 
سینمای فرانســه )CNC( و وزارت فرهنگ فرانسه شنیده 
نشــده است بنابراین آنها مجبور شــده اند در مقابل کسانی 
که در سراسر جهان چشــم به برگزاری جشنواره کن دارند، 
تصمیم به اعتصاب فراگیر بگیرند. هفتاد وهفتمین جشنواره 
فیلم کن که قرار است از 14 تا 25 می 2024 )25 اردیبهشت ماه 
تا 5 خردادماه( برگزار شود، درحالی با تهدید گروهی از کارکنان 
خود مواجه شــده که امسال این رویداد 12 روزه شامل نمایش 
فیلم های مورد انتظار و مطرحی چون »فیوریوســا: حماســه 
مکــس دیوانه« ســاخته جــورج میلــر، »مگالوپولیس« اثر 
فرانســیس فورد کاپولاً و وسترن کوین کاستنر با عنوان »افق: 
یک حماسه آمریکایی« و حضور »جورج لوکاس« و »مریل 

استریپ« به  عنوان میهمانان افتخاری خواهد بود.



تحلیل تحولات اقتصادی توسعه سال هفتم  شماره 061693
یک شنبه 23 اردیبهشت1403
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آبشار بورس
چرا بازار سهام بى وقفه ریزش مى کند؟

این ریزش ها ســر ایســتادن ندارد. بازار سهام دیگر شبیه 
فواره نیست که گاهی بالاً برود و گاهی پایین بیاید، این روزها 
بازار شبیه آبشار اســت و مدام پایین می آید. برای نهمین روز 
معاملاتی متوالی، افت شــاخص کل بورس تهران تداوم پیدا 
کرد و تپیکس بــا نزول 0/49 درصدی خود در روز گذشــته 
به پله های ابتدایی کانال 2 میلیون و 200 هزار واحدی رســید. 
آخریــن مرتبه ای که شــاخص کل این چنین گرفتار سلســله 
روزهــای معاملاتی منفی شــده بود به شــهریور مــاه 1401 
بازمی گــردد که در حــد فاصل روزهای 8 تا 21 شــهریور آن 
سال، نماگر اصلی بازار سهام 10 روز معاملاتی منفی را تجربه 
کرده بود. البتــه ناگفته نماند که همه بازارهــا دیروز بازدهی 
منفی داشــتند. دلاًر آزاد، طلا و سهام نخستین روز هفته را با 
ریزش آغاز کردند و شــاخص کل بورس پس از کش وقوس 
فراوان در ارتفــاع 2 میلیون و 208 هزار واحد متوقف شــد. 
آن طور که به نظر می رسد، نااطمینانی ها در بازار سهام بازتابی 
بسیار مخرب تر از سایر بازارها داشته است. بورس تهران این 
روزها در شرایطی به سر می برد که خروج پول و کاهش ارزش 

معاملات خرد به قوت خود باقی است.
ناظران معتقدند، شــکاف بین نرخ دلاًر آزاد و نیمایی یکی 
از دلاًیل مهم خروج سرمایه از بازار سهام است. این فاصله به 
میزان بالاًیی افزایش یافته و وضعیت بازار سرمایه را با تغییرات 

جدی مواجه کرده که در روند آتی آن اثرگذار است. 
از دیگر عواملی که در شــرایط فعلی بر بازار سهام اثرگذار 
است، کمبود منابع مالی در بازار است. درحال  حاضر سرمایه          
آنچنانی به ســمت بورس تهران نیامده و دلیل این موضوع هم 
وضعیت جذاب         تر بازارهای موازی است. بازارهایی که هنوز 

برای سرمایه         گذاران جذابیت خود را حفظ کرده         اند.
بنــا به گزارش های رســمی، رونــد خروج پــول از تالاًر 
شیشه ای همچنان ادامه دار اســت و روز گذشته 241 میلیارد 
تومان پول حقیقی از گردونه معاملات سهام خارج شد. ارزش 
معــاملات خرد نیز که گویای وضعیت رکود یا رونق معاملاتی 
در کلیت بازار اســت، دیروز رقم 2 هزار و 908 میلیارد تومان 
را ثبــت کرد که گویای رکود حاکم بر صحنه معاملات ســهام 
اســت. در روز گذشته شاخص هموزن نیز پا به پای شاخص 
کل کاهش ارتفاع داشــت و این شــاخص نیز بــا افت 0/6 
درصدی در پله های میانی کانال 733 هزار واحدی کار خود را 
به اتمام رساند. در فرابورس نیز شاخص کل این بازار با کاهش 

0/78 درصدی همراه شد.
به هر حال اوضاع و احوال بازار ســهام در شرایط فعلی به  
گونه ای اســت که می توان آن را به یک کلاف ســردرگم تشبیه 
کــرد. افت های پیاپــی نماگرهای ســهامی و کاهش قیمت 
سهام مختلف موجود در بازار، ســهامداران حاضر در بورس 
تهران را مستاصل کرده و بســیاری از بورس بازان در ماه های 
اخیر، عطای بازار ســهام را به لقای آن بخشیده اند. در چنین 
وضعیت قمر در عقربی، انگشــت اتهامــات و تیغ انتقادات 
مجدداً به ســمت سیاست گذار روانه شــده است. بسیاری از 
ســهامداران در روزهای اخیر بخش هایی از وعده وعیدهایی 
که در مناظره های ریاست جمهوری سال 1400 به  عنوان وعده 
رســیدگی به وضعیت بورس مطرح شــده بودند را در فضای 
مجازی دست به دســت می کنند. پرسشــی که در این شرایط 
ممکن است به اذهان برخی متبادر شود این است که در چنین 
فضای غبارآلودی، سیاســت گذار برای بهبــود اوضاع بازار 
ســهام چه تصمیماتی می تواند اتخاذ کند؟ در پاخ به این سوال 
می توان گفت که به رغم تلاش های ســتودنی سیاست گذار در 
توجه دائمی و مستمر به توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم در 
سنوات اخیر، نکته مغفول توجه به شرایط بنیادی شرکت های 
بورسی و فرابورسی اســت. مساله تجدید ارزیابی شرکت ها، 
یکی از محرک هایی است که سال گذشته در صدر اخبار قرار 
گرفت و برای چند روزی کوتاه در برهه های مختلف، موجبات 
ایجاد فضای روانی مثبت را در تالاًر شیشه ای فراهم کرد. اما 
هر چه که زمان سپری شد و صفحات تقویم ورق خورد، همت 
و تلاشی از سوی نهادهای مختلف برای جامه عمل پوشاندن 
به قضایای مذکور مشــاهده نشد و این پارامتر نیز مانند دیگر 
محرک ها در اذهان ســهامداران به فراموشی سپرده شد. نکته 
قابل توجه این است که سیاســت گذار در مقطع فعلی نیز که 
بازار ســهام از فقدان محرک رنج می برد، می تواند با پیگیری 
کامــل ماجرای تجدید ارزیابی شــرکت ها، خــون تازه ای به 

رگ های بازار تزریق کند.

مهتاب شهریاری
خبرنگار سازندگی

روزهــای آغازین اردیبهشــت 1403 رجب طیــب اردوغان بعد 
از 12 ســال با حضور در عراق و امضای تفاهم نامه ای با الســودانی 
نخست وزیر عراق سعی کرد، مشــکل آبی خود با عراق را حل کند. 
موضوعی که به نظر می رســد در آینده اعتراض در دو کشور سوریه و 
ایران را به دنبال داشته باشــد. چراکه تنش آبی حاصل از پروژه های 
جاه طلبانه ترکیه علاوه بر عراق، ســوریه را نیز به شدت متاثر می کند 
و در مرحله بعد جنوب غرب و غرب ایران نیز از این سیاســت آسیب 
جدی دیده و در آینده نیز آســیب خواهد دید. پیش از این محمدجواد 
ظریف، وزیر سابق امور خارجه ایران چنین اتفاقی را در گفت وگویی 
رســانه ای پیش بینی کرده بود؛ »هــر زمان عراقی ها بــه ما در مورد 
رودخانه های مرزی فشــار می آوردند، ما دو حــرف می زدیم. یکی، 
اینکــه معاهده 1975 همه  چیز را مشــخص کرده اســت. دوم اینکه 
ما و شما و سوریه مشــترکا از سیاست های آبی ترکیه متضرر هستیم 
پس به  شکل مشــترک اقدام کنیم. اما همه کشورها سعی می کردند، 
مستقیم خودشان مشکلشان را حل کنند. کمااینکه عراق دارد این کار 
را می کند.« اشاره ظریف به توافقنامه 1975 معروف به پیمان الجزایر 
است که در سال 1975)1353( در الجزیره میان عباسعلی خلعتبری 
و ســعدون حمادی، وزیران خارجه وقت ایران و عراق امضا شــد و 

مبنای حل اختلافات مرزی ایران و عراق قرار گرفت. 
با این حــال آنچه در مذاکــره ترکیه و عراق بــدون حضور ایران 
اهمیــت دارد؛ اولویت داشــتن منافــع ملی بر ملاحظــات دیگر در 
دیپلماســی جهانی است. اتفاقی که متاسفانه در ایران به شدت متاثر 
از سیاســت های دیگری اســت که منافع ایران را کمتــر در اولویت 
خود قرار می دهــد و به جای ملاحظات و خلأهــای ژئوپلیتیکی و 

هیدروپلیتیکی، مبنایی ایدئولوژیکی دارد. 

 Wانحراف آب هیرمند به بیابان گودزره 
مرزهای شــرقی ایران نیز سال هاست با سیاست های آبی 
خاص در مخاطره افتاده اســت. انحراف آب رودخانه هیرمند 
در افغانستان به بیابان گودزره یک استراتژی سیاسی علیه ایران 
از ســوی دولت های مستقر در افغانســتان بوده است. بعد از 
آنکه سدهای بالاًدست هیرمند از آب سرریز می شوند، متولیان 
آب در افغانستان در شرایطی که تمامی این کشور به خصوص 
ولاًیت نیمروز را ســیل بــا خود برده اما آنهــا بر خلاف تعهد 
بین المللی خود حاضر نیستند، قطره ای آب به ایران وارد شود. 
این سیاست را اشرف غنی رئیس دولت به اصطلاح جمهوری، 
آب در برابــر نفت نامگــذاری کرده بود. نوعی گرو کشــی که 
سیاستی خلاف حســن همجواری و تعهدات بین المللی این 
کشور اســت. آنچه حیرت انگیز است اینکه تمامی دولت های 
مستقر در این کشور بی ثبات، سیاست ضد ایرانی را ادامه داده تا 
جایی که اکنون منطقه سیستان و تالاًب های سه گانه هامون در 
عطش آب می سوزند و شهرهای زابل و زاهدان بالاًترین سطح 

تنش بی  آبی را تجربه می کنند.
آخرین تصاویــر ماهواره ای از وضعیــت رودخانه هیرمند 
نشــان می دهد که طالبان مانند ســال های گذشــته، سیلاب 
هیرمند را به بیابان گودزره انحراف داده است. آب منحرف شده 
400 کیلومتر مربع از گودزره را پوشانده و آب شیرین رودخانه 
هیرمند را به تلخاب تبدیل کرده اســت. تحلیل کارشناســان 
مستقل آب همچنین متخصصان هواشناسی این ایده را تقویت 

می کند که دولت مستقر در افغانستان تعمدا آبی به روی هامون 
باز نمی کند. اما از ســوی دیگر علی سلاجقه، رئیس سازمان 
محیط زیســت ایران درباره میزان حقابه هیرمند گفته اســت: 
»در بحث حقابه ها در قســمت هیرمند باید بگویم، بارش ها 
بارش های مناســبی بود. بر اساس آنچه که کشور ما دریافت 
کرد چه از بارش هایی که به صورت مستقیم بود و چه از آوردی 
که از هیرمند داشــتیم؛ تقریبا تالاًب هامون حدود 50 درصد 
مرطوب شده اســت و امیدوارم با کانالی که وزارت نیرو آنجا 
تعبیه کرده با توجه به اینکه بحث آب شرب در منطقه در اولویت 
است، شرایط به نحوی شود که اگر چند وقتی پمپاژ نشود و آب 
شرب مناسب باشد، می تواند تا حدودی سطح مرطوب کردن 
هامون را افزایش دهد و امیدواریم این اتفاق بیفتد.« با این همه 
رســانه های فعال در رصد سازمان هواشناسی افغانستان دائما 
از وقوع بارش های سیلابی در افغانستان خبر می دهند. کانال 
تلگرامی هواشناسی افغانستان نسبت به وقوع سیل در ولاًیت 
این کشور هشــدار داده است. »ریاســت هواشناسی وزارت 
ترانسپورت و هوانوردی ملکی افغانستان از احتمال بارش باران 
همراه با ســیلاب  های آنی و بادهای شدید در 7 ولاًیت کشور 
خبر داده است.« پیش از این و در 16 آوریل 2024 رسانه های 
بین المللــی به نقل از عبدالغنی برادر، معــاون امور اقتصادی 
نخســت وزیر طالبان که دیداری از ســد کجکی داشته، نقل 
کرده اند که »امســال به دلیل بارندگی پی هم، سطح آب پشت 
این سد افزایش یافته و بیشتر بندها)سدها(ی افغانستان مثل 
این سد »پر از آب« شده  است.« سد کجکی در ولاًیت هلمند، 
در جنوب افغانســتان واقع اســت که روی یکی  از شاخه های 
اصلی رودخانه هیرمند ساخته شده است، رودخانه ای که آب 

آن پس از عبور از چند ولاًیت غرب کشور به ایران می رسد.

 Wاستیصال در دیپلماسی آب
محسن موسوی خوانســاری، عضو انجمن دیپلماسی آب 
ایران به تجارت فردا گفته اســت؛ دولت ایران در این پنج دهه 
تقریبــاً هیچ فعالیت کارآمدی در حوزه دیپلماســی آب نکرده 
است. در مورد آب های مرزی مشخصا دیپلماسی ایران بسیار 
ضعیف بوده اســت. در مــورد آب های داخلی اســتحصال و 
بهره برداری بسیار زیادی صورت گرفته که به نظر کارشناسان 
زیاده روی محسوب می شود اما در مورد آب های مرزی ضعیف 
عمل کرده ایم. مشکلاتی که در مدیریت آب های داخلی وجود 
دارد در یک دوره زمانی بالاًخره قابل مدیریت و حل اســت. 
اما بحران آب های مرزی اگر اقدامی از ســوی کشــور مقابل 
انجام شود، برگشــت ناپذیر است. شاید چند قرن طول بکشد 
تا بتــوان خلأ به وجود  آمده را به نقطه قبــل بازگرداند. دولت 
ترکیه ســه برابر حجم آبی که از این کشور به سمت کشورهای 
سوریه و عراق و رودخانه های دجله و فرات سرازیر می شود را 
مخزن ســازی کرده است. آب در بالاًدست دجله و فرات قطع 
شد. جالب اینکه به صورت غیرمستقیم ایران در خوزستان و در 
هورالعظیم شاهد کاهش آب و خشکی تالاًب بود. این ضرر از 
ســوی ترکیه به ایران وارد شد. در 30 تا 40 سال اخیر اقدامات 
سازه ای سنگین در ترکیه شروع شد و به سرانجام رسید و تبعات 
آن علاوه بر ســوریه و عراق به ایران نیز سرایت کرد. ترک ها در 
حوضه آبریز ارس نیز طرح های بلندپروازانه ای طراحی و اخیراً 

اجرا کرده اند. البته این روند به چهار دهه قبل برمی گردد. ایران 
در ارس نیز دیر متوجه اثر سدسازی بر این رودخانه شد و عملًا 
می توان گفت حدود 85 درصد آب هایی که از طرف ترکیه به این 

سمت می آمد، مهار شده است. 

 Wجزئیات آماری از سیاست آبی ترکیه 
بنا بر آمار ســازمان اقدامات هیدرولیکــی ترکیه، میانگین 
پتانســیل حوضه آبریز ارس در ترکیه برابــر 4.473 میلیون 
مترمکعب در ســال اســت و ایــن یعنی ترکیــه 83 درصد از 
پتانسیل حوضه آبریز ارس در خاک خود را کنترل خواهد کرد. 
بررســی ها نشــان می دهد که ترکیه در این حوضه آبریز تا قبل 
ســال 2000 میلادی، چهار سد با مجموع ظرفیت 621 میلیون 
مترمکعب برای اراضی به وسعت تقریبی 97 هزار هکتار داشته 
است و از ســال 2000 تا سال 2020 پنج سد با مجموع ظرفیت 
846 میلیون مترمکعب برای اراضی کشاورزی به وسعت 124 
هزار هکتار به بهره برداری رســانده است. به عبارتی ترکیه در 
حال حاضــر می تواند حدود 1/468 میلیون مترمکعب از آب 
حوضه آبریز فرامرزی ارس را مهار کند. این کشــور از ســال 
2014 شــروع به احداث 7 ســد دیگر نیز کرده است. مجموع 
ظرفیت ســدهای در دست احداث ترکیه برابر 1/874 میلیون 
مترمکعب برای اراضی کشــاورزی به وسعت تقریبی70 هزار 
هکتار اســت. ترکیه 7 ســد برنامه ریزی  شــده نیز در دستور 
کار دارد. این ســدها با ظرفیت 401 میلیون مترمکعب حدود 
70 هزار هکتار اراضی کشــاورزی را آبیاری خواهند کرد. در 
صورت اتمام طرح های مذکور، ترکیه قادر خواهد بود به میزان 
3/743 میلیــون مترمکعب از منابع داخلی خــود را در این 

حوضه آبریز مهار کند. 

 Wانفعال دیپلماتیک ایران 
مرور سیاست پشت سدســازی و انحراف آب در مرزهای 
شــرقی و غربی ایران و نحوه مواجهه ساده انگارانه ایران با این 
حادثه به خودی خود ابهام  برای مخاطبان ایجاد می کند، چرا 
ایران واکنش درخوری در این زمینه نداشته است؟ می توان این 
پرســش را مطرح کرد که چرا وزارت نیرو که متولی و مدیر آب 
در ایران است و وزارت خارجه که مسئول مناسبات بین المللی 
و قراردادهای منطقه ای و جهانی اســت در این مسائل اینقدر 
منفعل عمل کرده اند. دریاچه هامون به  طور کامل تحت تاثیر 
فعالیت های بالاًدست افغانســتان و انجام نشدن تعهداتشان 
خشــک شد و ما دست روی دست گذاشــته ایم تا این منطقه 
از ایران دچار بحران جدی شــود. سد کمال خان هنوز ساخته 
نشــده بود و ایران مشــکلات بســیار زیادی در پایین دســت 
داشــت. رودخانه هریرود نیز چنین وضعیتی دارد. سد سلما 
در بالاًدســت هریرود ساخته شد. سد دوســتی در ایران و در 
پایین دســت ساخته شد. افغانستان در بالاًدست سد سلما نیز 
سد دیگری ساخته اســت. عملًا هیچ آبی از هریرود به ایران 
وارد نمی شــود و سد دوســتی کاملًا خالی از آب است. نظر 
کارشناســان آب در ایران این اســت که وزارت نیرو و وزارت 
خارجه که تعدادی کارشــناس برای امــور داخلی و خارجی 
دارد چرا کارشناســان آب های مرزی به اندازه انگشتان دست 

هم نیست. 

تهدید آب ایران
ادامه تیتر یک
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گزارش ویژه

 تفاهم همراه اول
و شرکت انتقال گاز ایران

شــرکت های ارتباطات ســیار ایران و انتقال گاز ایــران تفاهم نامه 
همکاری با هدف بهبــود کمی وکیفی خدمــات مخابراتی منعقد 
کردند. این تفاهم نامه با هدف »توســعه و ارتقــاء همکاری های 
متقابل و بهبــود کمی وکیفی خدمات مخابراتــی« صبح دیروز با 
حضور حمید بهروزی، قائم مقام شــرکت ارتباطات ســیار ایران، 
غلامعباس حســینی، مدیرعامل شــرکت انتقال گاز و جمعی از 
مدیران ارشــد هر دو مجموعه در حاشیه نمایشــگاه نفت و گاز، 
پالاًیش و پتروشیمی تهران منعقد شــد. ارائه امکانات و خدمات 
شبکه تلفن همراه در مسیرهای انتقال گازی با هدف ارتقاء شرکت 
انتقــال گاز ایــران با در نظــر گرفتن اهمیت ملی و ارتقاء ســطح 
پایداری، ضریب اطمینان، امنیت و عدم قطعی ارتباطات و تامین 
برقراری ارتباطات بی سیم )POC( مبتنی بر شبکه ارتباطی ازجمله 
زمینه های همکاری مشــترک اســت. ارتقای سطح این خدمات 
از دیــدگاه ملی منجر بــه پایداری در بخش ارتباطــات مخابراتی 
شرکت ملی گاز می شــود که از نقطه نظر موقعیت های بحرانی هم 
می تواند نقش موثری داشته باشــد. حمید بهروزی طی سخنانی 
با اشــاره جایگاه اپراتور اول تلفن همراه در میزان برقراری پوشش 
ارتباطی کشور اظهار کرد: با تکیه بر میزان گستردگی همین شبکه 
به سمت توسعه سرویس های دیجیتال بومی رفتیم و اقدام به ارائه 
خدمات جدیدی به مشــترکان تلفن همراه کردیم. وی عنوان کرد: 
همچنین در بخش کسب وکارهای سازمانی به سمت مگاپروژه های 
هوشمندســازی صنایع مختلف کشــور رفته ایم که در این مســیر 
همکاری هایی نیز با شــرکت ملی گاز ایــران داریم. در پایان تبادل 
تفاهم نامه بین قائم مقام همراه اول و محمدرضا نیکروش فرد، مدیر 

مخابرات و شرکت انتقال گاز ایران انجام شد.

ناصواب ادعای 
کارشناسان در گفت وگو با سازندگی:  سند 2030 اصلاً اجرا نشده بود که رئیسی ابلاغ اجرای آن را لغو کند!

گــروه اجتماعی: ماجرا از ادعای ابراهیم رئیســی درباره لغو اجرا 
سند 2030 شروع شــد. جایی که رئیس جمهور دولت سیزدهم در 
جریان ســفر اعضای هیات دولت به قم گفت که  »لغو سند 2030 
را در ابتدای دولــت امضا کردم«. همین موضوع ســبب واکنش 

حسام الدین آشنا،  مشاور حسن روحانی در دولت 
دوازدهم شد. در توضیحات آشــنا تاکید شده که 
اولًاً، لغو آن در ســال 96 و در دولت روحانی بوده 
و دوماً، چون یک ســند بین المللی بــوده و مورد 
تصویب هیات  وزیران، اساساً شورای عالی انقلاب 

فرهنگی )شعاف( نمی تواند آن را لغو کند!
ســند 2030 یک سند بین المللی است که ایران 
آن را با حق تحفظ، یعنی این حق که اگر اجرای آن 
مغایر با قرآن،  اصول دینی و شــرعی کشور،  قانون 
اساسی و  ســند تحول بنیادین باشد،  امضا کرده و 
می تواند آن را اجرا نکند و در همان ســال ها بعد از 
تذکر رهبری این سند هیچ گاه اجرا نشده که شورای 
عالی انقلاب فرهنگی یا رئیسی، اجرا و ابلاغ آن را 
لغو کنند! با این حال اما همان سال با نامه اسحاق 
جهانگیری، معــاون اول رئیس جمهور،  اجرای آن 

پیش از اجرا لغو شده است!
آشــنا گفتــه که  »شــعاف« چیــزی تصویب 
نکــرده بود که لغو کنــد. هیات وزیــران در تاریخ 
1395/6/25 مصوبــه 76403 را برای تشــکیل 
کارگروه ملی آمــوزش 2030 با هدف تهیه »برنامه 
اجرایــی و نظارتی« در ســطوح ملی و اســتانی 
تصویب کرد. براساس بند 2 مصوبه هیات وزیران، 
کارگروه مزبور این وظیفه را باید همســو با اهداف 
»برنامه های توســعه کشــور«، »اســناد راهبری 
توســعه«، »نقشه جامع علمی کشــور« و »سند 

تحول بنیادین آموزش وپرورش« انجام دهد«. 
او ادامه داده که » کمیسیون ملی یونسکو درپی 
نهایی شدن »چارچوب اقدام آموزش 2030« و با 
همکاری متخصصان ارشد آموزش در کشور، اقدام 
به تدوین پیش نویــس اول »چارچوب اقدام ملی 
آموزش 2030« مبتنی بر اسناد بالاًدستی و منطبق 
با معیارها و ارزش های شریعت اسلامی کرد و این 
پیش نویس در تاریخ 20 آذر 1395 رونمایی شــد. 
اجرایی شــدن برنامه مزبور در دستگاه های دولتی 
یک هفته قبل از فرمایشــات مورخ 1396/2/17 

مقام معظم رهبری براســاس بخشــنامه معاون اول رئیس جمهور 
در تاریــخ 1396/2/10 متوقف و براســاس مصوبه هیات وزیران 
در تاریــخ 1396/4/18 تصویب نامــه 76403 از زمان تصویب 
لغو شــد«. به گفته آشنا،  رئیس جمهور وقت )حسن روحانی(  در 
جلســه 792 مورخ 1395/11/19 تاکید کرده است: »اسنادی که 
قرار است درسطح بین الملل مطرح باشند باید با دیدگاه جمهوری 
اسلامی ایران و اســناد ملی مغایرت نداشته باشــند و لاًزم است 
این موضوع در دســتور کار شــورا قرار گرفته و ابعاد موضوع برای 

تصمیم گیری های لاًزم مورد بررسی قرار گیرد«.
او در نهایــت گفت که  » ولی به دلاًیلــی خارج از اختیار رئیس 

شــورا، این بحث تا قبل از ســخنان مقام معظم رهبری در جلسه 
شورا مطرح نشده است و متن پیشــنهادی نیز از آن رو که ناظر به 
یک مصوبه از پیش ابطال  شده هیات وزیران بود، هم از نظر حقوقی 
اشــکال داشــت و هم از نظر تحصیل  حاصل بــودن واجد نفعی 

نبود«.  آشنا همچنین در توئیتر خود عکس لغو اجرای این مصوبه 
به امضای اســحاق جهانگیری،  معاون اول وقت رئیس جمهور را 

منتشر کرده است.
 
 W پافشاری بر یک ادعای ناصواب

با وجود صراحت واکنش آشــنا به ادعای رئیســی  اما شورای 
عالی انقلاب فرهنگی دوباره به این موضوع واکنش نشان داده و بر 
موضع خود مبنی بر لغو این مصوبه در دولت رئیسی پافشاری کرد. 
عباس میرزاحسینی،  رئیس مرکز رسانه و روابط عمومی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر اینکه مصوبه لغو سند 2030 خرداد 

1396 در این شــورا به تصویب رســید، گفته که این مصوبه برای 
اجرا باید توسط رئیس جمهور که رئیس وقت شورای عالی انقلاب 
فرهنگی بود، امضا و ابلاغ می شد که تا انتهای دولت دوازدهم این 
اتفاق نیفتاد تا اینکه در ابتدای دولت ســیزدهم در شــهریور 1400 
آیت الله رئیسی مصوبه لغو سند 2030 را ابلاغ کرد.

او دربــاره ابلاغیه معــاون اول دولت دوازدهم 
برای لغو تصویب نامه هیات وزیران در تیرماه ســال 
1396 تاکید کــرده که » این تصویب نامه صرفاً لغو 
تصویب نامــه هیات وزیران در ســال 1395 مبنی 
بر تشــکیل کارگروه های ملی آموزش 2030 است 
که این کارگروه ها ســال 1395 با حداکثر سرعت 
ماموریت خود را در موضوع سند 2030 انجام داده 
بودند و سند 2030 را رونمایی و در مسیر اجرا قرار 
داده بودند که بدیهی است این اقدام صرفاً تعطیلی 
کارگروه ها پس از انجام ماموریت بوده و لغو ســند 
2030 و تعهدات ایجاد شــده ناشــی از آن نیازمند 
ابلاغ مصوبه جلســه 796 شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی به ریاســت آقــای روحانی بــود که این 
مصوبه پس از 4 ســال تاخیر در سال 1400 توسط 

آیت الله رئیسی ابلاغ شد«.

 W چه چیزی را لغو کردید؟
امــا محســن حاجی میرزایــی،  وزیر اســبق 
آموزش وپرورش و جواد حسینی، سرپرست اسبق 
وزارت و آموزش وپرورش در گفت وگو با سازندگی 

اظهارات آشنا را تایید کرد. 
به گفته حاجی میرزایی ســند 2030 یک ســند 
بین المللی اســت که ما می توانیم یــا اجرا کنیم یا 
نکنیم. این ســند را شورای عالی انقلاب فرهنگی 
مصوب نکــرده که آن را لغو کنــد و بعد هم لغو را 
ابلاغ کنــد! همه چیز در هیات  وزیران رخ داد و در 

همان هیات  وزیران هم به پایان رسید. 
حسینی نیز در توضیح ماجرا می گوید: یونسکو 
هر 15 سال یک بار مجمعی با عنوان آموزش برای 
همه برگزار می کند که اولًاً اهداف 15 ســال آینده 
آمــوزش در کشــورها را تعیین کنــد و دوم اینکه 
اقدامات 15 سال گذشته این کشورها را نیز بررسی 
کند. سال 2015 ایران این سند را با حقط تحفظی 
که مــورد تایید این اجلاس بــود، امضا کرد. حق 
تحفظ هم یعنی ایران در صورتی این ســند را اجرا می کند که مغایر 
با قرآن،  شرع، قانون اساسی و سند تحول بنیادین نباشد. او ادامه 
می دهد: اما در ایران این موضوع سیاسی شد. در نهایت نیز رهبری 
واکنش نشــان دادند و آقای جهانگیری هم لغو اجرای آن را طی 
نامه ای اعلام کردند. اما از اســاس چیزی اجرا نشــده بود که لغو 
شود. یعنی برای مثال حتی یک بخشنامه یا سند اجرایی هم برای 
آن ابلاغ نشــده بود که در ادامه لغو شــود!  اصلًا چیزی وارد مدار 
اجرایی آموزش کشور نشــد!  که حالاً ادعا می کنند شورای عالی 
انقلاب فرهنگی ابلاغ آن را لغو کرده اســت، ابلاغ چه چیزی را؟ 

چیزی که وجود خارجی در کشور ندارد؟
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انتخابات

بــا پایان  یافتــن انتخابــات دور دوم مجلس 
شــورای اسلامی و اعلام نتایج حــوزه انتخابیه 
تهران برای نخســتین بار شاهد حضور خواهر و 

برادری در مجلس خواهیم بود.
ابوالقاسم جراره که در چندین لیست ازجمله 
لیســت امنا، جمعیت جوانــان انقلاب و صبح 
ایران حضور داشــت، توانســت از تهران راهی 
بهارستان شــود. جراره از جوانان دهه  شصتی 
اســتان هرمزگان و مستشــار دیوان محاسبات 

کشور است.
فاطمه جراره، )خواهر ابوالقاسم جراره( که در 
دوره های متوالی به  عنوان نماینده مردم بندرعباس 
در شورای شــهر بندرعباس حضور داشت برای 
انتخابات مجلس نام نویســی کرد و توانســت به  
عنوان اولین بانوی هرمزگانــی به مجلس برود. 
حالاً با راهیابی ابوالقاســم از تهــران و فاطمه از 
هرمزگان شــاهد حضور اولین خواهر و برادر در 

تاریخ مجلس هستیم.

مجلس خانوادگى!
خواهر و برادری به مجلس راه یافتند

کارنامه: خاطرات هاشمی 1379

ادامه چهار شنبه 24 اسفند   
تمدید تحریم ها علیه ایران

جورج بــوش، رییس جمهور جدید آمریکا، دیروز 
ضمن نامه ای بــه کنگــره اطلاع داد، تحریم ها علیه 
ایران را تمدید کرده؛ به بهانه تلاش ایران برای به دست 
 آوردن سلاح هــای کشــتارجمعی و مخالفت ایران با 

صلح خاورمیانه؛ همان ادعاهای تکراری سابق.
فضانوردان ســفینه دیســکاوری دیــروز رکورد 
جدیدی برای راه پیمایی در فضا به دســت آوردند؛ با 
8 ســاعت و 53 دقیقه حرکت و کار هوایی؛ حدود 
50 دقیقه رکورد ســابق را بالاً می برند و اعلان شــد 
که با تکنولوژی جدیدی، سرعت حرکت نور را تحت 

کنترل درآورده اند. 
در تبلیغات خارجی ها، روی بی نظمی های فراوان 
مراسم چهارشنبه سوری در ایران، به عنوان دهن کجی 
به نظــام، مانور زیــادی می دهند؛ تــا حدودی هم 
درست است. اعلان شد 10 نفر از افراد ملی مذهبی 
بازداشــت شــده را اخیراً آزاد کرده اند. دادگســتری 
تهــران دیروز در جــواب اظهارات آقــای خاتمی، 
]رییس جمهــور[ در مجلس که بــا توقیف هفته نامه 
حریم اظهار مخالفت  کرده بود، اعلان کرد که آقای 
]محمدعلی[ صدوقی، معــاون حقوقی و پارلمانی 
رییس جمهور برای مجازات نشریه پیگیری می کرده 
و امروز روابط عمومی دفتر رییس جمهور اعلان کرد 
که آقای صدوقی فقط به رییس دادگستری، محتوای 
آن مقاله توهین آمیز را اطلاع داده و خواستار توقیف 

نبوده است. 
حســن آقا خمینــی بــرای دعوت به مراســم 
]ســالگرد درگذشت[ حاج احمدآقا، آمد. نظر داد 
که آقــای خاتمی علیرغم اظهــار تردیدها، نامزد 
خواهد شــد؛ چون همفکرانش نمی  گذارند با کنار 
رفتن او، موقعیت شــان از دســت برود. گفت، به 
دوســتانش می گوید با رهبــری صحبت کنند که 

مشکلات کار را حل کنند.
 

پنج شنبه 25 اسفند   
ربوده شدن یک هواپیمای روسی

ساعت 7 صبح به سوی قم حرکت کردیم. پس از 
زیارت و فاتحه بر مزار والده و اخوی و همشیره برای 
مراسم »جشنواره شیخ طوسی« که به منظور تجلیل 
از محققــان غیرایرانی  که در قــم تحصیل می کنند، 
برپا شده است به مرکز جهانی علوم اسلامی رفتیم. 
ســومین دوره بود؛ فراخوان مقاله و کتاب است و به 
بهترین ها جوایزی تعلق می گیرد. یک ســوم برنده ها 
خانم اند که قابل توجه اســت. سطح تحقیقات هم 
خوب اســت. حــدود 9 هزار طلبــه خارجی از 91 
کشــور جهان دارند و نوشــته ها به فارسی، عربی، 
اُردو و انگلیسی اســت. دو نفر از محققان در مورد 
تحقیق شان توضیح دادند. آقای ]سیدحسن[ ربانی، 
]رییس مرکز جهانی علوم اسلامی[ گزارش  کار داد 

و خیرمقدم گفت.
من هــم صحبت مفصلی  کــردم؛ دربارۀ اهمیت 
دانش به عنوان پایه تمدن ها و اهمیت تحقیق به عنوان 
پایه دانش و تأکیــد کردم که تحقیقات در زمینه های 
آزادی و ســعه صدر و پرهیز از تعصب و تحجر رشد 
می کند و حضور این همه طلبه از ملیت های مختلف 
را زمینه مناسبی برای تحقیق و توسعه دانش اسلامی 
و علوم انسانی معرفی  کردم و لوح تقدیر به 40 نفر از 

برگزیدگان دادم.
به تهران برگشــتیم. تا مغرب در دفترم کار کردم. 
یک هواپیمای روسی از فضای ترکیه ربوده شده و در 
مدینه نشسته است. هواپیمان ربایان، خود را چچنی 
معرفی  کرده اند و خواهان پایان دخالت نظامی روسیه 

در چچن هستند. 

275 اصلاحات در  بحران  

یکی از خبرهای جالب دیروز واکنــش رئیس کل بانک مرکزی به 
افشای درآمدهای موسســه مصاف متعلق به علی اکبر رائفی پور بود. 
یک روز قبــل از انتخابات، حامیان محمدباقر قالیباف خبر دادند که 
در یک بازه  زمانی بیش از 100 میلیارد تومان به حساب موسسه مصاف 
واریز شده و رائفی پور نیز این مبالغ را برخلاف آنچه اعلام می شد که به 
نیازمندان داده است به حساب افراد مختلفی که برای وی کار می کردند 
یا سیاست های او را اجرایی می کردند، واریز کرده است. آنها همچنین 

رائفی پور را متهم به پولشویی کردند.
رائفی پــور در واقع پدیده ایــن دوره انتخابات مجلــس بود. او با 
تهیه یک لیســت انتخاباتی از افرادی که مدنظرش بود و ارسال آن به 
صورت شــبکه ای بین نیروهای بدنه اصولگرایان، توانست قالیباف و 
حدادعادل که به اتفاق جبهه پایداری لیست مشترک داده بودند را جا 
بگذارد. در نتیجه به همان نسبت که قالیباف شکست خورد، رائفی پور 
که می گویند زاکانی از او حمایت می کند، پیروز شــد. طبعاً آن اتفاق 
بی واکنش نماند. قالیبافی ها نیز برای دور دوم انتخابات، تمام کسانی 
که قالیباف را هدف قرار داده بودند و مسائل خانوادگی و سیاسی او را 

افشا کرده بودند، هدف قرار دادند؛ ازجمله رائفی پور را.
انتشــار لیســت واریزی های موسســه مصاف، شــوک بزرگی به 
رائفی پور بود. ضمن اینکه نشــان می داد، افشــاکنندگان دسترسی به 
اطلاعــات بانکی و حســاب های مردم ، چهره ها و شــخصیت های 
سیاســی دارند. به همیــن دلیل محمدرضا فرزیــن، رئیس کل بانک 
مرکزی انتشــار غیرقانونی اطلاعات مالی موسسه مصاف در فضای 
مجازی را خلاف قانون دانســت. البته او با چنین دســتوری در واقع 

مهر تاییدی بر آن اطلاعات زد. اما نکته این اســت که دولت رئیســی 
نیز در این جدال سیاســی، پشــت قالیباف را خالی کرد و رفت سوی 
رائفی پور ایســتاد. چه آنکه افکار سیاسی زاکانی و رائفی پور به ابراهیم 
رئیسی نزدیک تر است تا قالیباف. دولتی ها، قالیباف را از کاندیداهای 
بالقوه دوره بعد انتخابات ریاســت جمهوری می دانند و تصور می کنند 
که سابقه اجرایی قالیباف در شهرداری تهران می تواند دستاوردی برای 
او و دست اندازی برای رئیسی باشد. زیرا دامنه افزایش نارضایتی ها از 
تــورم و گرانی و افزایش فاصله طبقاتی و... از مردم به مراجع تقلید و 
روحانیون و حتی برخی از نظامیان افزایش یافته اســت. ضمن اینکه 
عده بسیاری نیز صریحاً اعلام می کنند، بهتر بود قالیباف رئیس جمهور 
می شد و رئیسی که فقط حرف می زند، رئیس مجلس می شد. تمام این 
اتفاقات و حواشــی در کنار اخباری که تیم رئیسی از قالیباف و طیف 
او دارند، باعث شد که در همین انتخابات مجلس، آنها نفس سیاسی 
قالیباف را به شماره بیندازند و به وی هشدارهای لاًزم را بدهند که حتی 
می توانند پایه های ریاست او بر مجلس را نیز لرزان کنند. اما قالیباف 

نیز نشان داد که دستش بسته نیست و می تواند برگ هایی را رو کند.
زیرا پس از آنکه فرزین در حمایت از رائفی پور وارد شــد و گفت: 
»اگر محرز شــود ارســال اطلاعات مالی این موسسه از طرف شبکه 
بانکی بوده باشد با عاملان این اقدام غیرقانونی شدیداً برخورد خواهد 
شد«. جلیل محبی، افشاکننده اسناد رائفی پور که در تیم قالیباف است 
خطاب به فرزین گفت:»به جــای برخورد با افرادی که در بانک ها با 
هیات تحقیق و  تفحص بانک ها همــکاری کرده اند باید با افرادی که 

وظایف خود را در زمینه پولشویی انجام نداده اند، برخورد کنید«.

دولت در دعوای رائفی پور با قالیباف از رائفی پور حمایت کرد

فرزین حامى مصاف شد
حاشیه سیاست


